
I slutningen af juni havde jeg 

fornøjelsen af at deltage i  

en osteoporosekonference på 

Christiansborg arrangeret af  

Dagens Medicin. Jane Heitmann 

(V), formand for Folketingets 

Sundhedsudvalg, var vært på  

dagen, og det var en fornøjelse 

igen at mærke hendes engage-

ment for osteoporoseområdet. 

Den Internationale Osteoporo-

seorganisation, IOF, lancerede 

kort før konferencen nye tal, som 

viser, at Danmark simpelthen 

dumper på osteoporoseområ-

det. I det lys forstår jeg godt, at 

Jane Heitmann (V) blev flov over 

den danske indsats, som hun 

sagde, da overlæge Bente Lang-

dahl fremlagde tallene på dagen.

Meldingen var klar: I Danmark 

er vi desværre i det øverste røde 

felt, når det angår borgernes  

risiko for knoglebrud. Og så er 

vi ovenikøbet også i bund, når 

man sammenligner politikernes  

prioritering af området med  

andre europæiske lande.

Skræmmende læsning.

Vi skal gribe 
muligheden nu

Al den stund var konferencen 

endnu vigtigere. Efter gode  

oplæg og livlig debat var der  

ingen tvivl om, at eksperterne 

er enige om, at osteoporose-

området er underprioriteret, at  

behandling og forebyggelse  

virker for patienterne, og at det 

også for samfundsøkonomien er 

en god business case at investe-

re i begge dele.

Både Jane Heitmann (V) og Per 

Larsen (K), der også deltog, for-

talte heldigvis, at de ønsker 

osteoporoseområdet prioriteret 

politisk. Jeg ser frem til, at flere 

politikere følger trop.

Som land har vi nemlig mulig-

heden nu – lige nu – for at gøre  

noget ved det alt for store mørke-

tal på op mod 500.000 danske-

re, som har knogleskørhed uden 

at vide det. Bliver vi ved med ikke 

at gøre noget, så risikerer vi, at 

der om 25 år vil være omkring 

700.000 danskere, som har syg-

dommen uden at vide det.

Et godt sted at starte vil være, at 

alle regioner lytter til den tvær-

Kommentar

regionale arbejdsgruppe, som 

anbefaler, at frakturforebyggel-

sesprogrammet FLS indføres på 

alle akuthospitaler i Danmark. 

Det har vi som patientforening 

længe efterlyst.

I Sverige har de indført FLS,  

og erfaringerne er inspirerende.  

Raten af svenskere, som sendes 

i behandling, er nemlig omkring 

dobbelt så høj som i Danmark. 

Det er en gevinst for patienter-

ne, som dermed mindsker risiko-

en for brud. Det er bl.a. derfor, at 

vores naboer mod nordøst klarer 

sig væsentlig bedre i tallene fra 

IOF, når det kommer til den ser-

vice, man yder til patienterne.

Lad os lære af dem og få gjort  

noget ved problemerne herhjem-

me, politikere.

Af Ulla Knappe, landsformand

Søg Osteoporoseforeningens forskningsmidler

Osteoporoseforeningen støtter 

for skningsprojekter. I 2021 er 

der afsat i alt 200.000 kroner til  

støtte for et eller flere forsk-

nings  projekter, som kan kom-

me mennesker med knogle-

skørhed til glæde og gavn i 

fremtiden.

På www.osteoporose-f.dk kan du  

læse mere og hente ansøg nings-

skema - ansøgningsfrist den 15. 

september kl. 12.
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